
آرمان ملی- حمید شجاعی: اولین بار نیست 
که برخی جریانات و رسانه ها به برخی مسائلی 
اشاره می کنند که اساسا دور از واقعیت است و صرفا 
می خواهند در بوق تفرقه و تشتت در میان اصلاح طلبان 
بکوبند. گویا جریان رقیب و دلواپسان با وجود حضور با 
تمام قوا در انتخابات، بازهم نگران اجماع  اصلاح طلبان 
هستند. از این رو است که به ایجاد شایعات مختلف 
برای ایجاد اختلاف در میان اصلاح طلبان دامن می زنند. 
چنانکه اخیرا نیز خبری در خصوص مشاجره میان 
غلامحسین کرباسچی و محسن رهامی در جریان 
نشست عده ای از اصلاح طلبان مطرح شده است  که 
هر دو نفر ضمن تکذیب این خبر آن را جعلی و ناشی 
از ترس برخی جریانات از اتحاد و اجماع در میان 

اصلاح طلبان قلمداد کرده اند.
 سناریوهایی برای تفرقه و تشتت

انتخابات حساس و سرنوشت ساز ریاست جمهوری 
در 28 خرداد ماه سال جاری باعث شده هیچ جریانی به 
طور قطع و صد درصدی به پیروزی و موفقیت خود در 
انتخابات پیش رو نگاه نکند. از همین رو است که عده ای 
از دلواپسان به جای اینکه به سمت برنامه ریزی و فعالیت 
موثر جهت حضور پرقدرت و موثر در انتخابات بروند 
تلاش می کنند هر از چندی در فاصله های کوتاه مدت 
به تخریب، هجمه و برخی خیال  پردازی های نه چندان 
واقعیت دار بپردازند تا اگر از سمت خود قابلیتی برای 
فعالیت انتخاباتی جهت رسیدن به موفقیت مشاهده 
نمی کنند دست کم به ایجاد اختلاف یا شایعه پراکنی 
در اردوگاه جریان رقیب همت بگمارند؛ شاید به 

واسطه این مسائل در جریان مقابل ایجاد تشتت و 
چند دستگی کنند. هر چند آنها برای سیاه نمایی و 
تخریب از هیچ مساله ای رویگردان نیستند  و همین 
چندی پیش بود که در جهت تخریب دولت، وزیر امور 
خارجه و تیم مذاکره کننده از تریبون صداو سیما به 
پخش سریالی تحت عنوان گاندو پرداختند که به اذعان 
ظریف تمامش دروغ بود. حال از این جریان بعید نیست 
که در راستای حرکتی هماهنگ به تخریب جریان 
رقیب یعنی اصلاحات بپردازند و با ایجاد اختلاف ، 
شایعه و شبهه افکنی این بار گاندویی برای اصلاح طلبان 
رقم بزنند. در این راستا آنطور که عصر قانون مدعی 
شده ماجرا از این قرار است که چندی قبل برخی از 
اصلاح طلبان از جمله حجت الاسلام محسن رهامی، 
غلامحسین کرباسچی، حکیمی پور، عبدا... نوری و ... 
در منزل موسوی لاری گردهم آمده بودند تا در خصوص 
انتخابات پیش رو  و نحوه اقناع مردم به بحث و گفت و گو 
بپردازند. به نحوی که این جلسه در برخی اوقات به 
جای گفت و گو به مشاجره تبدیل شده است؛ جایی 
که رهامی در واکنش به سخنان کرباسچی می گوید: 
» بیاید حقوقی حرف بزنیم« و کرباسچی در واکنش به 
او اظهار می کند که »شما با حقوقت برای آقای نجفی 
چه کار کردی ؟ مرحوم میترا استاد را آوردی تو ستاد و با 
آقای نجفی آشنا کردی و آبروی همه را بردی.« رهامی 
نیز در پاسخ می گوید: »آبروی همه را شما در شهرداری 
و دادگاهت بردی ، هرچه  خواستم بهت کمک کنم جا 
نداشت ، مجرم شدی رفتی زندان.« در این میان باید 
اذعان داشت با توجه به آنکه همه اصلاح طلبان نسبت 

به این نکته تاکید دارند که در برهه کنونی نباید به 
حاشیه ها دامن زد و چالش جدیدی برای اصلاح طلبان 
ایجاد کرد لذا به نظر می رسد این جلسه و سخنان نیز 
ساختگی و صرفا سناریویی در جهت ایجاد تفرقه و 
تشتت در میان اصلاح طلبان بوده است. گویا جریان 
رقیب ترس خود را از اجماع اصلاح طلبان از هم اکنون با 

چنین سناریوهایی برملا ساخته است.
 مخالفان گزارش های جعلی منتشر می کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به انتشار 
خبری مبنی بر درگیری لفظی او با کرباسچی در منزل 
موسوی لاری گفت: اصل این خبر ساختگی و خلاف 
واقع است و چیزی شبیه به دروغ ۱۳ است. از سال ۹۵ 
که در جلسات شرکت می کردم و عضو شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان بودم تا کنون به هیچ عنوان 
در جلسات شورا حضور نداشتم. حجت الاسلام محسن 
رهامی اظهار داشت: نکته بعدی اینکه تمام جلسات 
شورا همواره در دفتر بنیاد امید ایرانیان متعلق به آقای 
عارف تشکیل می شود و هیچ جلسه ای در منزل آقای 
موسوی لاری نداشتیم. از سوی دیگر آقای کرباسچی 
هیچ گاه عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
نبوده است. وی با بیان اینکه ما ۴۰ سال است با آقای 
کرباسچی دوست هستیم و تاکنون هیچ بحث و تنشی 
میان ما رخ نداده است، تصریح کرد: ما اخیرا هیچ 
نشستی با مجمع جریان اصلاحات برای انتخابات 
ریاست جمهوری  انتخابات  نداشته ایم.کاندیدای 
بیان کرد: در گزارش که منتشر شده، نوشته که آقای 
کرباسچی به من می گوید از آقای نجفی به خوبی دفاع 

نکرده اید؛ در حالی که من که اصلا وکیل نجفی نبودم 
که بخواهم از او در دادگاه دفاع کنم. در خصوص میترا 
استاد هم من اصلا شناختی از او نداشتم و نجفی بعد 
از شهردار شدنش، مراجعاتی داشتند و در آنجا با خانم 
استاد آشنا شده و بعد از آن هم ازدواج کردند. او هیچ 
ارتباطی با جریان اصلاح طلب نداشت که ما بخواهیم او 
را با نجفی یا انتخابات شورای شهر آشنا کنیم. رهامی با 
بیان اینکه اساس این گزارش کذب است، تصریح کرد: 
در آستانه انتخابات می خواهند بگویند اصلاح طلبان 
با همدیگر مشکل دارند و دچار تشتت هستند؛ این 
گزارش مانند سریال گاندو که علیه ظریف ساخته شده، 
سراسر دروغ است و ممکن است دروغ های بیشتری را 
برای برخی از کاندیدا ها بسازند. تمام خبرها ساختگی 
و جعلی است. کسانی که از انسجام اصلاح طلبان و 
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان نگران هستند، 
چنین اخبار کذبی را منتشر می کنند. وی ادامه داد: 
ما اخیرا به برخی از استان ها سفر کردیم و با استقبال 
خیلی خوبی هم مواجه شدیم، از همین رو برخی از 
مخالفان گزارش های جعلی منتشر می کنند تا بگویند 
اصلاح طلبان دچار تشتت و تنش هستند. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب عنوان کرد: بعد از انتشار چنین 
خبری، آقای حکیمی پور با من تماسی گرفتند و گفتند 
آیا جلسه ای برگزار شده که من در جریان نبوده ام! این 
گزارش به نوعی بوده است که می خواستند حرف های 
خودشان را از زبان ما منتشر کنند. اگر به جزئیات 
گزارش منتشر شده نگاهی بیندازید متوجه می شوید 

که تماما جعلی است.
 مشکلی با رهامی ندارم 

دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی در خصوص 
ادعاهای مطرح شده درباره جلسه با اصلاح طلبان اظهار 
داشت: در یک سال گذشته نه برای جلسه اصلاح طلبان 
نه اصولگرایان نه به خانه موسوی لاری و نه هیچ جای 
دیگری نرفتم و آخرین باری که آقای رهامی را دیدم 
چندسال قبل بود و هیچ مشکلی با هم نداریم. به نظرم 
می خواستند یک سریال گاندوی دیگری بسازند و برای 
آن سناریوسازی کردند که سناریوی آن لو رفته است. 
دو سال قبل برای یک روضه به خانه آقای موسوی لاری 
رفتم و برای هیچ جلسه ای به آنجا نرفتم. غلامحسین 
کرباسچی گفت: جدا از این موضوع، نه من و نه آقای 
رهامی جزو سران اصلاح طلب نیستیم که می گویند 
جلسه سران اصلاح طلب. من به روابط عمومی حزب 
اعلام کردم که بررسی کنند و ببینند کدام رسانه چنین 
خبری را منتشر کرده است که گفتند سایت عصر 
قانون. از آنها می خواهیم که خودشان تکذیب کنند 
زیرا شکایت راه به جایی نمی برد. این یک سناریویی 

است که صدر تا ذیل آن دروغ است.
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a r m a n m e l i . i r گزارش »آرمان ملی« از کشمکش انتخاباتی 
میان اصولگرایان:

 اختلاف اصولگرايان
گفت و گــــو با ردصلاحيت رقيب حل نمي شود

فریدون مجلسی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 خودمان نبايد خودمان را تحريم كنيم؛

نه به  بايدن چرا؟

  اردوگاه اصولگرایان از همیشه آشفته تر
 به نظر می رسد

آرمان ملی- محمدهــادی علیــمردانی: 
اصولگرایان درگیر آشفتگی درون جریانی شده اند و 
تناقضات آشکاری در سخنان آن ها یافت می شود. با این 
حال تلاش برای اقناع سید ابراهیم رئیسی، رئیس قوه 
قضائیه، همچنان در دستور کار این جریان قرار دارد. 
گویا اصولگرایان چندان در دستیابی به اهداف خود در 
اجماع سازی موفق نبوده اند. علاوه بر این همه جریانات 
به دنبال پی بردن به رویکرد شورای نگهبان به انتخابات 
هستند. در حالی که نگرانی های فراوانی از پیروزی یا 
شکست جریان اصلاحات به دلیل فیلترهای شدید 
نظارتی وجود دارد، دبیرکل حزب موتلفه از شورش 
عمومی در صورت شفافیت دلیل رد صلاحیت ها 

سخن گفته است.
 رئیسی، قالیباف و رضایی

پس از رد صلاحیت گسترده نامزدهای جریان 
اصلاحات در انتخابات مجلس یازدهم و کاهش 
پرحرف و حدیث مشارکت مردم، این تحلیل وجود 
داشت که حوادثی مانند درگیری های سال ۹8 و به 
دنبال آن نارضایتی از عملکرد بعضی دستگاه ها، تمام و 
کمال به پای دولت نوشته شود و اصولگرایان انتخابات 
۱۴۰۰ را به دست بگیرند. پروپاگاندای رسانه ای جریان 
اصولگرا تمام تلاش خود را در این مسیر به کار بست؛ 
اما در نهایت با چالش بزرگ دیگری برخورد کرد. در 
حال حاضر تعداد بسیاری از چهره های اصلاح طلب 
به سودای پیروزی در انتخابات برای نامزدی اقدام 
کرده اند. از سوی دیگر این چهره ها مورد قبول اغلب 
اصولگرایان مطرح قرار نگرفته اند و این جریان مجبور 
به دعوت از چهره های تکراری برای انتخابات شده است. 
اجماع در میان اصولگرایان دشوارتر از آن بود که تصور 
می شد و حالا سید ابراهیم رئیسی، محمدباقر قالیباف 
و محسن رضایی افرادی هستند که در رسانه  از آنها نام 
می برند. همه این چهره ها یکبار یا چند بار خود را در 
معرض آرای مردم در انتخابات ریاست جمهوری قرار 
داده اند و مورد اقبال عمومی قرار نگرفته اند. در حال 
حاضر رئیسی و قالیباف، ریاست دو قوه را در اختیار 
دارند و ورود آنان به قوه مجریه پیش از اتمام انجام 
وظایف در مجلس یا قوه قضائیه ظاهرا وجهه چندان 

جالبی ندارد.
 جلیلی به میدان می آید؟

اردوگاه اصولگرایان از همیشه آشفته تر به نظر 
می رسد و اظهارات ضدونقیض چهره های این جریان، 
پیام ضعف در نهادهاسازی این جریان را به نمایش 
می گذارد. اخیرا منوچهر متکی، سخنگوی شورای 
وحدت اصولگرایان، در گفت وگو با برنا اظهار کرد: 
»دوشنبه هفته گذشته هیات عالی شورای وحدت در 
نوزدهمین جلسه خود مصوب کرد که با کاندیداهای 
در معرض نامزدی گفت وگو کند. هدف از این گفت وگو 
آشنایی با رئوس برنامه های نامزدها و همین طور عناصر 
کلیدی کابینه مورد نظر آنها است. در جلسه دیروز و در 
بیستمین جلسه هیات عالی شورای وحدت تعدادی از 
نامزدها را مصوب کردیم تا گفت وگو با آن ها آغاز شود. 
به زودی نامه ای از طرف آیت ا... موحدی کرمانی برای 
تعدادی از نامزدها نوشته و ارسال خواهد شد و از آنها 
دعوت می شود خلاصه برنامه و رئوس مورد نظر خود را 
در انتخابات و همچنین افراد کلیدی مورد نظر برای 
کابینه اعلام کنند تا سپس برای گفت وگو تنظیم وقت 
شود. این نامه ها برای تعدادی از نامزدها از جمله آقایان 
رئیسی، رضایی و قالیباف و تعداد دیگری از نامزدها 
ارسال خواهد شد. نامه ها به افرادی که در معرض 
نامزدی انتخابات هستند نوشته می شود و طبیعی 
است هر یک از مخاطبانی که در پاسخ اعلام کند، 
نامزد نیست، مورد اصرار برای گفت وگو نخواهد بود. 
در معرض نامزد بودن برای کسانی تصویب می شود 
که قانونا می توانند وارد عرصه انتخابات شوند و این 
ملاک ما برای تصویب نام و ارسال نامه دعوت است.« 
این سخنان نشان می دهد، احتمال ورود افراد دیگری 
که نام آنان به میان نیامده است، وجود دارد. یکی از 
جدی ترین گزینه ها برای ورود به انتخابات از سوی 
جریان اصولگرا »سعید جلیلی« است. جلیلی که در 
سال ۱۳۹2 نیز بخت خود را برای ورود به انتخابات 
ریاست جمهوری آزموده بود، موانعی مانند داشتن 
جایگاه ریاست قوا را پیش رو ندارد و مانند رضایی با 

بحران رای عمومی روبه رو نیست.
 تناقض گویی میان اصولگرایان

اصولگرایان نتوانستند یک نظر واحد را به مردم 
اعلام کنند و مهدی چمران عضو شورای وحدت 
اصولگرایان اعلام کرد: »اگر آقای رئیسی بخواهند 
بیایند به درخواست شورای وحدت نخواهد بود. خود 
ایشان پایه گذار شورای ائتلاف بودند. قاعدتا ایشان هر 
آنچه را صلاح باشد انجام خواهد داد و این دعوت ها 
بیشتر جنبه سیاسی دارد، قاعدتا آقای رئیسی منتظر 
این دعوت نیست تا لبیک بگوید و بیاید. آقای رئیسی 
می تواند اجماع حداکثری به وجود می آید. بعد از ایشان 
اجماعی نه به آن میزان ولی تا حدودی در مورد آقای 
قالیباف وجود دارد و می توانند موفق شوند. باید شورای 
نگهبان احراز صلاحیت کند و این وضعیت با نمایندگی 
مجلس و شورا متفاوت است. در واقع شورای نگهبان 
فرمول ها و معیارهایی برای رجل سیاسی دارد؛ اینکه 
تجربه ای وجود داشته باشد و فرد دیده شده باشد و فکر 
او در جریانات سیاسی مورد سنجش قرار گرفته باشد.« 

 اگر مسائل برای ملت باز شود
در همین راستا اخیرا اسدا... بادامچیان دبیرکل 
حزب موتلفه، درباره  میزان مشارکت در انتخابات 
پیش رو و نقش شورای نگهبان در افزایش مشارکت 
انتخاباتی گفته بود: »ما همواره شاهد حضور هر 
تیپ کاندیدایی بودیم، بعضی از دوستان اصلاح طلب 
می گویند شورای نگهبان همه ما را رها کند و بگذارد 
بیاییم. به هر حال شورای نگهبان نمی آید مسائل 
را برای ملت باز کند. اگر باز کند شورش عمومی 
علیه اینها می شود.« این سخنان جنجالی بدون 
پاسخ نبود و روز گذشته سید مصطفی تاج زاده، فعال 
سیاسی اصلاح طلب در صفحه کاربری توئیتر خود 
در واکنش به سخنان بادامچیان نوشت: »دستپاچگی 
دبیرکل موتلفه با اختلافات داخلی اصولگرایان و نیز 

نظرسنجی های جدید ارتباط دارد یا...در راه است؟

یک حقوقدان درباره کاندیداهای انتخابات اظهار داشت: 
کسی که می خواهد وارد این صحنه شود باید شانس رای آوری 
داشته باشد، مردم او را قبول داشته باشند، وجهه مردمی داشته 
و از او شناخت داشته باشند. سید محمود علیزاده طباطبایی 
گفت: در عرض دو ماه نمی شود انسانی را آورد و به مردم 
شناساند؛ مردمی که ۱۵ میلیون فارغ التحصیل دانشگاهی 
دارند، خیلی راحت کسی را نمی پذیرند. این وکیل دادگستری 
افزود: همه کسانی که می گویند رئیس جمهور اختیارات ندارد 
اشتباه می کنند؛ زیرا دارای بیشترین و بالاترین اختیارات، برنامه 
و بودجه است و بودجه دست رئیس جمهور است. رئیس جمهور 
با داشتن اختیار برنامه و بودجه اختیار همه چیز و همه قوا را 
دارد. نیروهای مسلح  و قوه قضائیه و مجلس و ... بدون حمایت 
رئیس جمهور نمی توانند کارشان را انجام دهند. وی تاکید 
کرد: به نظرم اگر رئیس جمهور سه خصوصیت اعم از محبوبیت 
عمومی، هماهنگی با رهبری و مدیریت و کارآمدی و پاکدستی را 
داشته باشد، بتواند مملکت را در این وضعیت بحرانی اداره کند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در مورد انتخابات پیش رو 
بیان کرد: در ادواری که چهره های برجسته و درجه یک 
کاملا شناخته شده که حرف وحدیثی هم چندان پشت سر 
آنها نیست اعلام آمادگی نکنند سرنوشت انتخابات خیلی 
مشخص نیست. سعید شریعتی گفت: کسی که می خواهد 
سکان کشور را در دست بگیرد باید چشم اندازی داشته باشد 
که این بحران حل  می شود یا نمی شود، آیا راه برون رفتی از این 
بحران وجود دارد یا نه تا بتواند تصمیم بگیرد. وی افزود: از این 
هفته بارقه هایی از امید برای حل مساله یا بازگشت به برجام 
و رفع تحریم ها به وجود آمده که انتظار می رود مقداری از این 
ابهامات کم کند. وی افزود: بین گزینه های مطرح شده برای 
انتخابات هیچ کدام مناسب ریاست جمهوری نیستند به این 
دلیل که هیچ کدام مطرح نیستند؛ فعلا نظامیان جلو آمده اند. 
مطهری با مجموعه مواضع سیاسی و اجتماعی در کلاب هاوس 
که بازتاب جدی داشت، بیان کرد برای رئیس جمهور نشدن 

حرف می زند؛ هرچند او  تایید صلاحیت نمی شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب  در تحلیل شرایط کشور در آستانه 
انتخابات ریاست جمهوری۱۴۰۰، اظهار کرد: انتخاب نامزد واحد 
مورد اجماع جریان اصلاحات، مهمترین مرحله انتخابات آینده 
است که مقدمات و زمینه های رسیدن به این نامزد واحد در جبهه 
اصلاحات در دست پیگیری و اقدام است. حسن رسولی گفت: اگر 
این وضعیت ادامه داشته باشد، انتخابات پرشور و شادابی نخواهیم 
داشت اما اگر شاهد تغییراتی در جامعه باشیم تا موجبات دگرگونی 
صحنه سیاسی اجتماعی را فراهم  کند، می توان امیدواری بیشتری به 
مشارکت بالا داشت و در مشارکت بالا عمدتاً حسب تجربه سال های 
اخیر، اصلاح طلبان دست بالاتری خواهند داشت. این عضو جبهه 
اصلاح طلبان در خصوص کاندیداهایی که قابلیت عبور از فیلتر 
شورای نگهبان را داشته باشد تصریح کرد: دست ما خالی نیست و 
امروز کاندیداهایی که بتوانند از کانال شورای نگهبان عبورکنند به 
صورت واضح و مشخص آقای دکتر عارف و آقای جهانگیری هستند 
و این اشخاص از افرادی هستند که قابلیت عبور از صافی شورای 

نگهبان را دارند.

 عارف و جهانگيری 
قابليت عبور از فيلتر را 

دارند

 مطهری
 برای رئيس جمهور نشدن 

حرف می زند

كسانی وارد انتخابات 
شوند كه وجهه مردمی 

دارند  

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
سخنگـوی وزارت امـــــورخارجه 
جلسات  پایان  از  پس  کشورمان 
کمیسیون مشتــرک برجام دربـاره 
روند مذاکرات هسته ای در وین، آن 
را مثبت توصیف کرد و بر این باور بود که گروه ۴+۱ 
اقدامات مثبتی را در مذاکرات وین در پیش گرفته اند 
و این مذاکرات نشان داده که پیشرفت ممکن است. 
روند مثبتی که گروه ۱+۴ در مذاکرات وین داشته اند، 
در صورتی قابل حفظ است که آمریکا ثابت کند، آماده 
اجرای تعهداتش طبق قطعنامه 22۳۱ شواری امنیت 
سازمان ملل است. مشخصا امروز مذاکره  کنندگان در 
برابر مسائل بسیار پیچیده ای قرار دارند و برای دست 
یافتن به یک راه حل به سازش و مصالحه تمام طرف  ها نیاز 
است. برخی کارشناسان و مقامات سیاسی با هشدار در 
خصوص ایجاد یک رضایت کاذب در جریان این مذاکرات 
هشدار داده اند و با اذعان به دشواری این رایزنی ها اما بر 
این باورند که تمام طرف  ها بر سر احیای برجام توافق 
دارند و به همین علت دور جدیدی از گفت وگوها برای 
احیای برجام و بازگشت کامل به این توافق در پایتخت 
اتریش در قالب کمیسیون مشترک برجام از هفته پیش 
آغاز شده است. اتحادیه اروپا، کشورهای آلمان، فرانسه، 
انگلیس، چین و روسیه تلاش می  کنند میان ایران و 
آمریکا میانجیگری کنند. هدف نهایی از این تلاش  ها 
احیای توافق برجام است که در سال 2۰۱۵ بین ایران 
و پنج قدرت جهانی به امضا رسیده اما دولت آمریکا در 
سال 2۰۱8 به طور یک جانبه از آن خارج شده است. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با 
فریدون مجلسی، دیپلمات پیشین کشورمان داشته است 

که در ادامه می خوانید.
 برگزاری جلسه اخیر کمیسیون مشترک 
برجام را برای رسیدن به توافق مثبت ارزیابی 

می کنید؟
در ابتدای امر باید سابقه ای از عملکرد بایدن را از زمانی 
که به کاخ سفید راه یافت،  عنوان کرد که او به دنبال 
این مسیر رفت تا تمام خرابکاری های ترامپ را اصلاح 
کند و اقدامات زیادی انجام داد. او در مهمترین اقدامات 
ممنوعیت ورود به آمریکا را لغو کرد و به سازمان های 
بین المللی مهم بازگشت. او در خصوص برجام اما با 
موانعی رو به رو شد که خود ایران ایجاد کرده بود و مجلس 
نقش زیادی در وضع آنها داشت. مجلس ما به آمریکا یک 
اولتیماتوم داد و مشخصا چون آمریکا یک قدرت جهانی 
است، زیر بار آن نرفت. اگر این اولتیماتوم به خود ایران نیز 
داده می شد ایران نیز آن را نمی پذیرفت. باید حواس مان 
باشد که این ایران است که متضرر می شود. امروز فقری 
بر ما تحمیل شده است که به دنبال آن مردم جان خود را 
از دست می دهند و همین فقر است که منجر شده است 
ایران نتواند واکسن خریداری کند. در این مذاکرات دو 
مبحث مطرح می شود و گفته شده ایران می خواهد تمامی 
تحریم ها برداشته شود و شرایط همچون دوره اوباما شود 

که تاکید بر این مورد امروز مورد اختلاف است.
 تاخیر در بازگشت به برجام از سوی آمریکا با 

چه انگیزه هایی در پیش گرفته شده است؟
در روزهایی که هر یک از طرفین برجام یعنی ایران و 
طرف غربی مد ام توپ را د ر زمین د یگری می  اند اختند و 
خواستار آن بودند  که قد م اول را برای طرف مقابل بردارد،  
این رویه برای نشان د اد ن غرور د ر پیش گرفته شد ه اما 
د ر اینجا باید  به این نکته مهم توجه د اشت که د ر اد امه 
این رویه ملت آمریکا بیشتر د ر رنج و عذاب خواهد  بود  
یا ملت ایران؟ به طور قطع د ولت و حکومت هر کد ام از 
کشور ها که ملت آن د ر سختی است، وظیفه د ارد  برای 
رفع مشکلات ملت، پا پیش گذارد . گذشته از این رویه 
منتظر اقد ام طرف مقابل بود ن، شاهد  سکوت باید ن و 
تاخیر او د ر بازگشت به برجام هستیم؛ تاخیری که امروز 
با آغاز مذاکرات، ایران را بیشتر تهدید می کند. به اعتقاد  
من، علت این امر را نیز باید  د ر ایران جست  و جو کرد ، زیرا 
بایدن وقتی انتخاب شد  و حتی قبل از آن، حل  و  فصل 
مساله هسته  ای را د ر اولویت قرار د اد ه بود  و انتظار می رفت 
به برجام برگرد د . به هر حال او می گفت من خروج ترامپ 
از برجام را قبول ند ارم و اکنون سوال اینجاست که چرا 
بعد  از رئیس جمهور شد ن به برجام برنگشته و هر مرتبه 
بهانه ای می آورد. به نظر می رسد او منتظر اتفاق خاصی 
باشد و به همین علت به صورت مدام اعلام می کند 

عجله ای ندارد.
  هنوز موانع داخلی در ایران به نظر شما مانع 

توافق می شود؟
آمریکا پذیرفته است که مقادیری از تحریم ها را لغو 
کند اما همه آنها مقدور نیست زیرا بر برنامه دفاعی ایران 
و مسائلی دیگر وضع شده اند. امروز علاوه بر این موارد 
برخی مسئولان ایران را از ارتباط بانکی بین المللی به 
واسطه تصویب نکردن FATF منع کرده اند و عملا 
خودمان خودمان را تحریم کرده ایم. این موارد و قوانین 
را روسیه و چین نیز تصویب کرده اند اما ایران هنوز آنها 
را نپذیرفته است. اگر نمی خواهیم تحریم ها لغو شوند 
پس به چه علت در مذاکرات شرکت می کنیم؟ ایران اگر 
خواسته ای دارد باید با شجاعت پیش رود و با هر کشوری 
که مانع است گفت و گو کند و موانع را از پیش رو بردارد. 
باید تکلیف خود را مشخص کنیم که مذاکره می خواهیم 
بکنیم یا علاقه ای به گفت و گو نداریم. عملا در این مسیر 
منابع کشور در حال هدر رفتن است و این مردم هستند 
که در این میان متضرر می شوند. باید تکلیف را یک بار 
برای همیشه مشخص کنیم. اگر گفت و گو می خواهیم 
دیگر نباید بر سر مسیر آن مانع ایجاد کنیم. این گونه در 
کمیسیون مشترک برجام به نتیجه نخواهیم رسید. به 
علت اینکه تکلیف ما در این عرصه مشخص نشده است، 

به مذاکرات فعلی نیز خیلی خوش بین نیستم.

  ایران براي بازگشت بایدن به برجام مانع ایجاد کرد
 یک بار برای همیشه تکلیف خود را مشخص کنیم

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: ۳۰ خرداد سال گذشته خبر رسید 
که جسد غلامرضا منصوری، قاضی ایرانی در هتلی در رومانی پیدا شده 
است. گمانه های زیادی درباره علت درگذشت منصوری مطرح شده مانند 
خودکشی یا قتل این قاضی ایرانی. ابهامات زیادی درباره مرگ قاضی 
منصوری مطرح می شود. به عنوان نمونه از زنی سخن گفته می شود که 
شاید بتواند معمای درگذشت این قاضی را حل کند. شهریور سال گذشته 
دادستان های رومانی دلیل مرگ »غلامرضا منصوری«، قاضی فراری ایرانی 
را خودکشی با پرتاب از طبقه پنجم هتل محل اقامتش در بخارست اعلام 
کرده اند. دی ماه سال گذشته بود که محمود علیزاده طباطبایی، وکیل 
دادگستری پس از اعلام اینکه وکالت پرونده درگذشت منصوری را بر عهده 
گرفته است، گفت:» این قاضی متوفی پس از اطلاع از اتهامش در پرونده 
طبری، فورا با سفارت ایران در آلمان تماس گرفته و خواسته به ایران 
بازگردد، اما از آلمان به او گفته اند با توجه به شرایط کرونا، امکان بازگشت 
وجود ندارد. علیزاده طباطبایی می گوید که منصوری به توصیه برخی به 
رومانی می رود تا از مسیر زمینی به ایران برگردد و بعد به سفارت می رود 
و تا آخرین لحظه در سفارت بوده تا اینکه برای درمان از سفارت خارج 
شده و پلیس او را دستگیر می کند. او در تماس با خانواده گفته که پلیس 
او را به دادستانی برده و دادستانی به او اعلام کرده پلیس بین الملل برای 
او وضعیت قرمز اعلام کرده و به او یک ماه مهلت داده اند که یا رومانی را 
ترک کند یا پناهنده شود. ظاهرا اما قاضی منصوری پناهندگی را نپذیرفته 
و تاکید کرده که می خواهد بدون یک روز اتلاف وقت، به ایران بازگردد. 
او به همین دلیل به سفارت برمی گردد اما او را به ساختمان سفارت راه 
نمی دهند.« این وکیل دادگستری درباره زنی که پیش از این درباره او 
توضیح داده بود و در گزارش اخیر »فرناز« نامیده شده، چنین توضیح 
می دهد: »خانواده منصوری ناراحتند که در رسانه ها درباره این زن طوری 
حرف زده شده که انگار او با آقای منصوری ارتباط غیرمتعارف داشته است. 
چنین چیزی نبوده؛ این زن از مدت ها قبل از اینکه آقای منصوری از کشور 

خارج شود، برای ادامه تحصیل به فرانسه رفته ولی با قاضی منصوری در 
ارتباط بوده و او را از آلمان تا رومانی همراهی کرده است.« طباطبایی 
می گوید این زن اطلاعات بسیار ارزشمندی دارد که می تواند به پرونده 
کمک کند اما کسی او را حتی به عنوان مطلع هم برای ارائه توضیحات 
نخواسته است؛ »از هیچ  کس درباره این پرونده سوال و جواب نشده است!«

 سفیر ایران گره گشاست؟
روز گذشته برادر قاضی منصوری گفت: وکیل اولیای دم برای روشن 
شدن برخی زوایای پنهان قتل قاضی منصوری لایحه ای جهت احضار 
و بازخواست سفیر وقت ایران در رومانی به بازپرس پرونده ارائه داده 
است.  برادر غلامرضا منصوری  در خصوص آخرین روند پیگیری پرونده 
قتل قاضی منصوری، اظهار کرد: ابهامات مربوط به پرونده قتل قاضی 
منصوری نه تنها برطرف نشده، بلکه به رغم بعد بین المللی که پیدا کرده 
متاسفانه به صورت عادی در حال رسیدگی است و باتوجه به تقاضاهای 
مکرر ما امید چندانی جهت ابهام زدایی با صدور دستور ویژه از طریق 
مسئولین قضایی نداریم. وی افزود: البته با توجه به اینکه کشور رومانی جزء 
اتحادیه اروپا است، آن قسم از قصوری که دستگاه قضایی دولت رومانی در 
مورد قاضی منصوری داشته است را از طریق دادگاه اتحادیه اروپا پیگیری 

خواهیم کرد، اما مواردی است که در حوزه رسیدگی دستگاه قضایی کشور 
خودمان است که انتظار داریم رسیدگی و پیگیری آن ها در دستور کار 
قرار گیرد.  برادر قاضی منصوری گفت: اکنون که ماموریت سفیر وقت 
جمهوری اسلامی ایران در کشور رومانی پایان یافته و مستندات موجود 
حاکی از آن است که قاضی منصوری پیشنهاد پناهندگی دستگاه قضایی 
رومانی را رد کرده و اساسا اتهامات وارده به خود را قبول نداشته و حسب 
مدارک و مستندات موجود ایشان جهت بازگشت به کشور به سفارت 
ایران در رومانی مراجعه کرده است و دو روز با هماهنگی سفیر ایران در 
مهمانسرای سفارت کشورمان در بخارست اقامت داشته و از همان ساعت 
ورود به سفارت به سفیر اصرار کرده که حضور وی در سفارت و آمادگی 
و تلاش جهت بازگشت به کشور به مقامات ایران اطلاع داده شود، اما 
سفیر اعلام کرد ادارات دولتی تعطیل هستند و این هماهنگی روز شنبه 
با مقامات جمهوری اسلامی صورت خواهد گرفت که قبل از رسیدن روز 
شنبه سفارت ایران در ساعت سه و نیم شب جمعه وی را به بهانه درمان و 
رساندن به مراکز درمانی با ماشین سفارت و کارمند سفارت تحویل پلیس 
محلی رومانی می دهند و بعد از آن در اقدامی تامل برانگیز سخنگوی 
وزارت خارجه و سخنگوی قوه قضائیه اعلام کردند که قاضی منصوری 
جهت مشورت به سفارت مراجعه و چون قصد بازگشت به کشور را نداشت. 
وی ادامه داد: دستور دستگیری وی صادر شد در حالی که ایشان بیش 
از ۴8 ساعت در سفارت حضور و منتظر هماهنگی و بازگشت به ایران 
بودند و چنانچه منبع انتشار اخبار نادرست و غیر واقعی این دو سخنگو 
سفارت ایران در بخارست بوده است، باید مشخص شود که هدف سفیر 
از اعلام خبر نادرست به آن ها چه بوده است. برادر غلامرضا منصوری 
اضافه کرد: هر چند قاضی منصوری بعد از شنیدن نام و موضوع اتهام 
خود در پرونده مذکور موضوع و عقایدشان را طی فایل تصویری به اطلاع 
هموطنان رساندند اما ابهامات اقدامات سفارت باعث شده است که بعضی 
از دنبال کنندگان موضوع قتل قاضی منصوری که از طریق خبرگزاری های 
مختلف داخلی انتشار می یابد، متاسفانه در اعلام نظرات آن را مانند موضوع 
خاشقچی می دانند. وی در پایان بیان کرد: آقای علیزاده طباطبایی وکیل 
اولیای دم جهت روشن شدن بعضی از زوایای پنهان قتل قاضی منصوری 
لایحه ای جهت احضار و بازخواست سفیر وقت ایران در رومانی را به 

بازپرس رسیدگی کننده قتل ارائه داده است.

پرونده قاضی منصوری همچنان باز مانده است

درخواست احضار سفیر وقت ایران در رومانی 

 »آرمان ملی« از  شایعه مشاجره اصلاح طلبان در خانه موسوی لاری روایت می کند 

سناریوی دلواپسان برای گاندوسازی 
علیه اصلاح طلبان 

    محسن رهامی:
 گزارش های جعلی منتشر می کنند تا بگویند 

اصلاح طلبان اختلاف دارند
   غلامحسین کرباسچی:

 این سناریو سازی از صدر تا ذیل دروغ است


